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سرمقاله

 گفتمان وفاق؛ بایدها و نبایدها 
ادامه از صفحه یک

مشارکت  جدید  ترتیبات  و  انتخاب  با 
درحکمرانی، لحاظ نمودن دغدغه های گروههای 
مرجع اجتماعی، نقطه نظرات اکثریت ملت و 
بازیگردانی نخبگان جامعه، نتنها امید به آینده 
خواهد  افزایش  عمومی  افکار  نزد  در  بهتر  ای 
یافت، بلکه می تواند هرگونه مسیر توطئه آمیز 
خارجی را، در جهان مبتنی بر سیاست قدرت، 

مسدود نماید.
تغییر  اعتماد،  بر  مبتنی  همکاری  سیاست 
موضع مخالف به سمت همکاری بیشتر، گریز 
از تمامیت خواهی، پرهیز از نفرت پراکنی نسبت 
به یکدیگر، تمرکز بر منافع ملی و نه جناحی 
»خیر  جهت  تلاش  نهایت  در  و  شخصی  و 
عمومی« ، گفتمان وفاق را، بتدریج در جامعه 
و ساخت سیاسی، تقویت خواهد نمود، مسئله 
ای که به بلوغ سیاسی در رفتار و گفتار نخبگان 
و سیاست های واقع بینانه نهادهای مسئول در 
این رابطه، بستگی تام دارد، تا اعتماد عمومی را 

نیز تقویت نماید.
با این حال، آنچه که می تواند موجب تضعیف 
های  حوزه  »نخبگان  ضلع  سه  بین  ارتباط 
مختلف«، »نهادهای حکمرانی« و »افکار عمومی 
جامعه« ، با شکست »گفتمان وفاق« در جامعه 
شود، عدم صداقت گفتاری و رفتاری مورد نیاز 
چنین رویکردی، در جریان حل و فصل مسائل 
و یا پیشامد حوادث و رخدادهای موجود است، 
که منجر به فروپاشی اعتماد به گفتمان وفاق 

می شود.
از سویی دیگر، گفتمان وفاق، نیازمند توجه 
های  زمینه  یافتن  و  نهادها  مراتبی  سلسله 
مشترک در سطوح مختلف جامعه، که مستلزم 
سازگاری متقابل است؛ همسویی و تشویق به 
هم صدایی در جلب رضایت مردم، می بایست 
بخش مهمی از کارکرد گفتمان وفاق، از سوی 
نهادهای مسئول و در چارچوب قانون باشد و 
حتی نخبگان و نهادها، ممکن است برای تحقق 
نیز  استراتژیکی  مصالحه  به  تر،  مهم  اهداف 
بتوانند به اهداف مشترک و مهمی  تا  برسند، 

دست یابند.
وفاق  روند  در  جامعه  نخبگان  دیگر  وظیفه 
مختلف  گروههای  بین  ارتباط  ایجاد  ملی، 
اجتماعی، بخصوص گروههای ترد شده با بخش 
های مرتبط حاکمیتی است، تا گروههای یادشده، 
به کانون های متفرق و آسیب زای جامعه تبدیل 
نشوند، بلکه کانون هایی برای تقویت وفاق ملی 

و گسترش امنیت روانی و اجتماعی باشند.
و  سیاسی  احزاب  طلبد،  وفاق،می  رویکرد 
رفتار  و  عادات  مورد  در  اجتماعی،  گروههای 
گذشته و غیر سازنده خود، تامل کنند، بویژه 
آنان که، با قطبی سازی و »دگر سازی«، جامعه 
را به سمت تنش سوق داده اند؛ در حالیکه می 
بایست برای تقویت ثبات و سوق دادن کشور 
به سمت توسعه و رفاه، از طریق راه حل ها و 
سیاست های خلاقانه، انعطاف نشان می دادند، 
زیرا بلوغ سیاسی، مصالحه و میانه روی، برای 
و  لازم  ملی،  همبستگی  و  وفاق  به  دستیابی 

ضروری است.
از  روز  از ۲٠٠  بیش  گذشت  با  حال،  این  با 
علیرغم  ریاست جمهوری چهاردهم،  انتخابات 
المللی،  بین  و  داخلی  مختلف  حوادث  بروز 
برای  مردم،  انتظارات  و  ها  خواسته  امیدها، 
حل مشکلات، معضلات و چالش های پیش 
محکمی  های  بنیان  همچنان  ما،  کشور  روی 
برای وجود و تقویت گفتمان وفاق خواهد بود، 
تا نخبگان و نهادهای مسئول، چشم اندازی با 
گفت و گویی فراگیر، آشتی جویانه، اعتمادزا، 
متعادل، انعطاف پذیر و موثر در پیش داشته 

و گسترش دهند.

خبر

اخبار

برای حضور در مجمع جهانی داووس
ظریف راهی سوئیس شد

در  حضور  برای  رئیس جمهور  راهبردی  معاون 
راهی سوئیس  اقتصاد در داووس  مجمع جهانی 

شد.
دعوت  با  ایسنا، محمدجواد ظریف  گزارش  به 
رسمی مجمع جهانی اقتصاد، برای شرکت در پنجاه 
و پنجمین مجمع جهانی اقتصاد )داووس ۲۰۲۵(، 

صبح امروز ایران را به مقصد سوئیس ترک کرد.
ظریف قرار است در این سفر علاوه بر مشارکت 
میزگردهای  در  حضور  و  اجلاس  برنامه های  در 
پیش بینی شده با موضوعات مختلف منطقه ای و 
جهانی، در یکی از جلسات اصلی مجمع با فرید 

زکریا مجری سی.ان.ان، نیز گفتگو کند.
پنجاه و پنجمین نشست سالانه مجمع جهانی 
عصر  برای  »همکاری  شعار  با   )WEF( اقتصاد 
و  دولتی  ارشد  مقامات  با حضور  و  هوشمندی« 
بخش خصوصی کشورهای جهان از امروز ۲۰ژانویه 
به مدت پنج روز در شهر داووس سوئیس برگزار 

می شود.

ورود مجلس به مسدودسازی 
درگاه های پرداخت رمزارز

عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع و معادن 
حوزه  در  مجلس  معیار  اینکه  بیان  با  مجلس 
مجازی  فضای  عالی  شورای  اخیر  سند  رمزارزها 
است، گفت: اقدام بانک مرکزی در مسدودسازی 
قانونی  اشکالات  دارای  رمزارز  پرداخت  درگاه های 
است و در مجلس به صورت جدی پیگیری خواهد 

شد.
به گزارش ایسنا،  طبق اطلاعیه های صرافی های 
رمزارزی، بانک مرکزی ورودی درگاه های پرداخت 
کرده  مسدود  را  دیجیتال  ارز  صرافی های  ریالی 
است. بسیاری از فعالان صنعف رمز ارز معتقدند 
پرداخت  درگاه های  مسدودسازی  سیاست  تداوم 
سیاه  بازار  گسترش  به  منجر  رمزارز  صرافی های 

رمزارز و زیرزمینی می شود.
رمز  صرافی های  صاحبان  و  فعالان  عقیده  به 
ارز، زمانی که مسدود شدن درگاه رخ می دهد باید 
بدانیم که قرار است چه اتفاقی رخ دهد. انتظار 
فعالان این صنف این است که بتوانند داده های 
شفاف دریافت کنند تا بتوانند آن را به کاربران این 
حوزه ارائه دهند، چراکه این حوزه نقش مهمی در 
اقتصاد دارد، مالیات می دهد و به رشد اقتصادی 
محدودیت  شرایط  در  همچنین  می کند.  کمک 
فراهم  را  کشور  تجاری  مبادلات  بستر  تحریمی 
می کند و نیازمند تعامل بیشتر با نهادهای تنظیم گر 
هستند. در این بین در جلسه چهارشنبه )۱۹ دی 
۱۴۰۳( کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی 
و  تصویب  ها  رمزدارایی  ساماندهی  سند  کشور، 
ابلاغ شد. براساس این سند، تنظیم گران بخشی 
حوزه های مختلف رمزدارایی ها مشخص شدند و 
برای تسهیل فعالیت بخش خصوصی و همچنین 
نظارت دقیق تر بر فعالیت ها، حوزه های فعالیتی 
به یک یا چند تنظیم گر شامل بانک مرکزی، وزارت 
صنعت، معدن، تجارت، شورای ملی تامین مالی، 

سازمان بورس اوراق بهادار واگذار شد.
این مصوبه، ضوابط فعالیت تنظیم گران بخشی، 
قواعد کلی فعالیت در حوزه رمزدارایی ها، سیاست 
ها و اهداف این حوزه را مشخص و گام مهمی در 
و  است  بلاکچینی  های  فناوری  بکارگیری  جهت 
عملا بعد از سال ها، کاربرد این فناوری ها را تنظیم 

گری و ساماندهی کرده است.
در همین رابطه، علی حدادی عضو هیات رئیسه 
صفحه  در  مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون 

شخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:
»اقدام بانک مرکزی در مسدودسازی درگاه های 
پرداخت و مشروط کردن ادامه فعالیت به همکاری 
و ارسال داده های متعدد به سامانه شاپرک دارای 
اشکالات قانونی است و در مجلس به صورت جدی 

پیگیری خواهد شد.
 معیار مجلس در حوزه رمزارزها سند اخیر شورای 

عالی فضای مجازی است.«

سرلشکر باقری:
ایران در رزمایش بین المللی 

دریایی پاکستان شرکت خواهد کرد
رییس ستاد کل نیروهای مسلح اعلام کرد که 
پاکستان  دریایی  المللی  بین  رزمایش  در  ایران 

شرکت خواهد کرد.
به گزارش ایسنا،  سرلشکر باقری با اعلام توافق 
جمهوری  مسلح  نیروهای  مقامات  تصمیمات  و 
اسلامی ایران و پاکستان برای تبدیل مرز مشترک 
برای  ایران  از  گفت:  رفاه،  و  تجاری  مرزهای  به 
شرکت در رزمایش بین المللی دریایی در پاکستان 
دعوت  بعمل آمد و ما در این رویداد شرکت خواهیم 

کرد.
 باقری گفت: هیات نظامی ایران امروز ۵ ملاقات 
با فرمانده ارتش، فرمانده نیروی  بسیار سودمند 
هوایی، نخست وزیر، رئیس جمهور و اکنون با وزیر 

دفاع پاکستان داشتیم.
و  متعدد صحبت  مسائل  مورد  در  افزود:  وی 
نتایج سودمندی حاصل شد که یکی از مهم ترین 
آن مساله ارتقای امنیت مرزهای دو کشور و تبدیل 
مرزها برای مسیر تجارت و رفاه و آرامش هر دو 

همسایه بود.
سردار باقری تاکید کرد: نیروهای مسلح ایران و 
پاکستان درباره مرز و برخورد با تروریست ها به طور 
مفصل بحث و تصمیم گیری شد توسعه روابط دو 

نیروی مسلح در ابعاد مختلف بررسی شد.
وی اظهار کرد که پاکستان از جمهوری اسلامی 
ایران برای شرکت در رزمایش چندملیتی امان-۲۵ 
به میزبانی نیروی دریایی پاکستان دعوت کرد و ما 
با پذیرش آن قرار شد در سطحی که امکان پذیر 

باشد، شرکت خواهیم کرد.
دریایی  رزمایش  در  پاکستان  همچنین شرکت 
جمهوری اسلامی ایران و تبادلات مرزی مختلف 

را افزایش دهیم.
سرلشکر پاسدار باقری گفت که درباره موضوعات 
مورد علاقه در منطقه از جمله افغانستان بحث 
را مورد  مفصلی شد و ضرورت همکو هماهنگی 

تاکید قرار دادیم.

با  مذاکره  بحث  ترامپ  آمدن  کار  روی  با  حالا 
فشارهای  حال  عین  در  است.  شده  داغ  آمریکا 
داخلی همچنان بر عدم مذاکره وجود دارد. باید دید 
آیا نظر رئیس جمهور برآمده از رای و نظر مردم می 

تواند بر فشار تندروها در داخل پیروز شود؟
آمریکا« طی  و  ایران  »مذاکره  بر سر  احتمالات 
هفته های اخیر تبدیل به موضوع محوری در فضای 
رسانه ای و سیاسی شده است و سیگنال های ارسالی 
از سوی مقامات ایران و دولت جدید آمریکا نیز این 

احتمال را جدی تر کرده است.
تحلیلگر  فرجی راد،  عبدالرضا  راستا،  همین  در 
سیاست خارجی و استاد ژئوپلیتیک درباره مذاکره 
ایران و آمریکا به خبرگزاری خبرآنلاین گفت: »اگر 
با ترامپ که از امروز وارد کاخ سفید خواهد شد، 
به  با توجه  وارد گفت و گو نشویم، آمریکایی ها 
سانتریفیوژهای به کار گرفته شده فشارهای بیشتری 
را وارد خواهند کرد و تحریم نفتی بیشتری اعمال می 
کنند. لذا رئیس جمهور انتخاب درستی کرده و باید 

با آمریکا وارد گفت و گو شویم.«
وی با اشاره به مخالفان مذاکره با آمریکا گفت: 
»اگر مجموعه نظام تصمیم گرفته باشد، می توانند 
مخالفت خودشان را بیان کنند اما نمی توانند در 

برابر آنچه تصمیم گرفته سنگ اندازی کنند.«
مشروح گفت و گوی عبدالرضا فرجی راد، استاد 

ژئوپلیتیک را در ادامه می خوانید؛
  آقای فرجی راد! به نظر می رسد دولت آقای 
برای  هایی  سیگنال  فرستادن  حال  در  پزشکیان 
نقد  با  البته  که  آمریکاست  با  مستقیم  مذاکره 
شما  ارزیابی  است،  شده  روبرو  دولت  منتقدان 

چیست؟
 NBC مصاحبه اخیر رئیس جمهور با شبکه 
و مصاحبه های دیگر ایشان، نشان می دهد که 
جمهوری اسلامی آمادگی گفت و گو با آمریکا را 
دارد تا مشکلات مربوط به هسته ای و تحریم ها را 
حل کند. از طرف دیگر ایران وارد گفت و گو با اروپا 
شده که این گفت و گوها ادامه دارد. طبیعی است 
که برای برداشته شدن تحریم ها، صرفا گفت و گو 
با اروپا کارساز نیست. باید با مجموعه غرب یعنی 
هم اروپا و آمریکا گفت و گو شود و با دو کشور 
چین و روسیه هم که در قالب ۱+۵ حضور دارند، 

توافق شود.
از برجام خارج شده و در کنار آن  آقای ترامپ 
کرده  تحمیل  ایران  بر  را  غیرقانونی  های  تحریم 
است که کشورهای دیگر نیز آن را اعمال می کنند. 
توافق  به  اروپا  و  با چین، روسیه  ما  اگر  بنابراین، 
برسیم و با آمریکا توافق نکنیم، این تحریم ها باقی 
امروز وارد کاخ  از  با ترامپ که  اگر  خواهند ماند. 
سفید خواهد شد، وارد گفت و گو نشویم، آمریکایی 
با توجه به سانتریفیوژهای به کار گرفته شده  ها 
فشارهای بیشتری را وارد خواهند کرد و تحریم نفتی 
بیشتری اعمال می کنند. لذا رئیس جمهور انتخاب 
درستی کرده و باید با آمریکا وارد گفت و گو شویم.

 پیش بینی می کنید مجوز مذاکره مستقیم با 
آمریکا به دولت داده شود؟

 مسئله این است که وقتی رئیس جمهور، وزیر 
امور خارجه یا یک مقام دیگری می گویند ما آمادگی 
داریم بر اساس یک روند متعادلی با آمریکا صحبت 
کنیم، صرفا به تنهایی تصمیم گرفته نشده است. 
این مسائل در شورایعالی امنیت ملی مطرح شده، 
جواب مثبت و منفی گرفته شده، سپس رهبری 
هم یا تایید می کنند یا نمی کنند. لذا وقتی رئیس 
جمهوری و وزیر امور خارجه نکته ای را اشاره می 
کنند، در شورایعالی امنیت ملی صحبت های اساسی 

درباره آن انجام شده است.
 اما در شورایعالی امنیت ملی افرادی هم حضور 

دارند که با مذاکره با آمریکا مخالف هستند...
تصمیم  مجموعه  یک  در  است  ممکن  بله،   
گیرنده، افرادی با نظرات مختلف حضور داشته باشند 
اما برای نتیجه جلسه و تصمیمات، رأی اکثریت مهم 
است. لذا افرادی هم هستند که مخالف مذاکرات 
بوده و از اظهارات آنان مشخص است. اما باید دید 
نتیجه رأی اکثریت چه خواهد بود و طبیعتا در این 

گونه موارد، وقتی رئیس جمهوری چندین بار بر نکته 
ای تاکید می کند، در شورایعالی امنیت ملی به آن 

اشاره شده است. 
آمریکا  با  مذاکره  مخالفان  و  تندروها  چقدر   

ممکن است کارشکنی کنند؟
 من فکر می کنم، اگر مجموعه نظام تصمیم 
گرفته باشد، می توانند مخالفت خودشان را بیان 
کنند اما نمی توانند در برابر آنچه تصمیم گرفته 
سنگ اندازی کنند. خصوصا در آمریکا دولتی روی 
کار آمده که با دولت قبلی متفاوت است. کشورها 
هم با مشکلات اقتصادی و تحریمی زیادی رو به رو 
است. لذا، تصمیم گیرندگان نظام به این مخالفت 

ها توجهی نمی کنند. 
 مذاکره با ترامپ شدنی است؟ بهرحال ترامپ 
زمانی می گفت ظرف یک هفته با ایران به توافق می 
رسد و از سوی دیگر، او بود که توافق را بهم زد و از 

برجام خارج شد؟
 ما باید حرف های یک فرد را در نظر بگیریم. 
ترامپ در کارزار انتخاباتی خود اعلام کرد که می 
خواهد با ایران به توافق برسد و تا به الآن از سوی او 

نکته منفی نشنیده ایم. حتی در پاسخ به خبرنگاری 
که گفته بود آیا ایران را مجازات خواهید کرد، گفت: 
وقتی  بنابراین،  برسیم.  توافق  به  خواهیم  می  ما 
ترامپ شعار پایان جنگ را در خاورمیانه و اوکراین 
می دهد نشان می دهد که نمی خواهد وارد درگیری 

بیشتری شود.
تحریم جدید ایران، تنش جدیدی در منطقه ایجاد 
خواهد کرد. زمانی که ایران اعلام آمادگی را گفت و 
گو می کند، اگر پاسخ منفی بدهد به ضرر خودش 

تمام خواهد شد.
 پیش بینی می کنید اگر مذاکرات جدیدی شکل 

بگیرد، فرمانده دیپلماسی چه کسی خواهد بود؟ 
 آقای ظریف معاون راهبردی است و کارهای 
فکری برای دولت می کند. الآن وزیر خارجه و وزارت 
احتمالا  اروپا هستند.  با  دار مذاکره  خارجه عهده 
مذاکره با آمریکا نیز برعهده همین تیم خواهد بود 
و ممکن است تعدادی هم به آن اضافه شود. شاید 
هم آمریکا با اروپا وارد گفت و گو شود و ایران با 
یک تیم مذاکره کند. ترامپ که امروز وارد کاخ سفید 

شود، موضع خود را روشن تر خواهد کرد.

بهترین ها  با  مقایسه  در  انصافا  گفت:  رییس جمهور  اول  معاون 
دستاوردهای فوق العاده ارزشمند و موثری را در مسیر توسعه و پیشرفت 

کشور و تحقق واقعی شعار »می توانیم« بدست آورده اید.
به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف در همایش صد شرکت برتر ایران 
گفت: دوستان گفتند بخش قابل توجهی از تولید ناخالص داخلی 
مرهون زحمات و تلاش های شماست. انتظاری که مدیریت عالی کشور 
از شما دارد این است که در فضای نامتعادل با بهترین های دنیا رقابت 
کنید. وی ادامه داد: تجربه چهار دهه گذشته نشان می دهد چون 
بهترین بودید، انصافا در مقایسه با بهترین ها دستاوردهای فوق العاده 
ارزشمند و موثری را در مسیر توسعه و پیشرفت کشور و تحقق واقعی 
شعار »می توانیم« بدست آورده اید و این یعنی هر چه را که خواسته ایم، 

توانسته ایم کسب کنیم.
معاون اول رئیس جمهور گفت: کار مقایسه اصولا سخت است، اما 
در اینجا این کار انجام می شود. در مرزها گاهی آزاردهنده است. مثلا 
در نمرات کنکور ۱۴.۹ رد است، اما ۱۵ قبول است. من که هستم که 
بگویم فلان دانشجو باید قبول شود و فلان دانشجو، رد شود؟ ارزش 
این کار سخت را قبول دارم و از کسانی که صلاحیت دارند ولی برگزیده 
نمی شوند، عذرخواهی می کنیم چون بین خوب ها، خوب ترها انتخاب 
می شوند. عارف ادامه داد: امسال بر اساس ۳۳ محور و شاخص شرکتها 
و بنگاه هایی انتخاب شدند. فرهنگ ما اصولا فرهنگ الگوپروری است. 
در دوران درس اصولا به فرزندان مان الگوها معرفی می شوند و الگوها 
همواره پیشتاز بوده اند. انتخاب الگو برای کسانی که می خواهند وادی 

گذشته را بپیمایند بسیار با ارزش است.
وی رقابت را اصل پذیرفته شده در مسیر رشد دانست و گفت: رقابت 
اگر در کنار رفاقت قرار بگیرد، مجموعه ای بزرگ شکل می گیرد. افرادی 
که یک هدف روشن دارند و با هم همگرا هستند، می توانند در این قالب 
در کارشان موفق شوند. امروز بنگاه های بزرگ بیانگذار تلفیق رقابت و 
رفاقت هستند. در یکی دو دهه اول انقلاب به این مسئله توجه نکردیم 
که اگر بخواهیم میان کشورهای منطقه سری در سرها داشته باشیم یا 
در میان کشورهای جهان حرفی برای گرفتن داشته باشیم، راهی جز 

حرکتهای جمعی و شرکت های بزرگ نداریم.
معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: در ابتدای انقلاب در همه مسایل 

کشور فردگرایی رفتار کردیم اما خوشبختانه از زمانی که احساس شد 
کشور به برنامه های توسعه نیاز دارد و کشور هیچ راهی جز حرکت 
برنامه ای ندارد، نگاه فردگرایی به بن بست رسید؛ البته برنامه اول توسعه 

نوشته شد اما هیچ وقت اجرا نشد.
عارف بخش دولتی را بنگاه دار خوبی ندانست و گفت: دولت باید 
نقش تسهیل گر ایفا کند و از برنامه سوم این چنین شد و اوج این نگاه 
در برنامه هفتم توسعه قابل مشاهده است. در این برنامه محور کار 
با بنگاه های بزرگ اقتصادی بخش خصوصی است. این اتفاق بسیار 
ارزشمند است چرا که جایگاه های بنگاه های بزرگ در اقتصاد ملی، روابط 
با کشورهای منطقه و سایر کشورها و در پاسخ به مطالبات مردم، بسیار 

اهمیت دارد. توان پاسخگویی به مردم را با توان دولتی نداریم.
وی متذکر شد: متاسفانه به گونه ای تبلیغ کرده اند که ایران به دلیل 
داشتن منابع نفت و گاز، کشور پولداری است در حالی که کل فروش 
کشور از این منابع از درآمد فروش عروسک و اسباب بازی برخی کشورها 
همیشه کمتر بوده است، اما آن کشورها همواره فقیر جلوه داده شده اند 
و ایران کشوری پولدار جلوه داده شد برای اینکه ما را عقب مانده نگه 

دارند و در صنعت مونتاژکار و وارد کننده باشیم.
معاون اول رئیس جمهور گفت: به برکت انقلاب اسلامی و مدیران و 
نخبگان برجسته این مسیر اصلاح شده است و سند چشم انداز را برای 
خودمان نوشتیم. هدفگذاری رتبه اول را در این سند انجام دادیم اما به 
دلایل کاملا واضح پیش بینی هایمان عملی نشد. با تحریم ها و بحران 

روبرو بودیم اما هنرمان این بود که در بحران خلاقیت نشان دادیم.
عارف گفت: اطلاعات و داده های خوبی از بنگاه های اقتصادی کشور 
جمع آوری می شود اما روی اسناد مهر طبقه بندی شده زده می شود 
این کار یعنی چیز قابل اهمیتی در این اسناد نیست در حالی محتوای 
این اسناد باید در اختیار تحلیلگران و برنامه ریزان قرار داده شود. روند 
شکل گیری، توسعه و تکامل بنگاه های بزرگ باید مشخص شود. این 
چطور است که برق بنگاه های بزرگ چند ساعت در روز قطع می شود و 
وزیر مربوطه در جلسه هیات دولت به این خاطر بداخلاقی می کند، اما 

بنگاه ها همچنان به کارشان ادامه می دهند؟
وی ادامه داد: این انگیزه و نشاط و شادابی بنگاه های بزرگ اقتصادی 
اصلا مادی نیست بلکه معنوی است که در ذات تک تک ایران است که 

موجب سر پا ماندن بنگاه های اقتصادی می شود.
معاون اول رئیس جمهور گفت: ابتدا مشکل قطع برق داشتید، اما 
ناترازی ها مدتی هم شامل گاز شد، اما شرکت های بزرگ از کار نیفتاد 
و همچنان به کارشان ادامه دادند، چون انگیزه و عشق کارکنان این 
شرکت ها کارساز بود. هنر این شرکت ها همین است. خواهشم این است 
که داده ها و اطلاعاتی که در این همایش تولید می شود حتما در اختیار 
نهادها و سازمان های مربوطه قرار گیرد تا ما بتوانیم هدفگذاری هایمان 
روشن تر شود. وی ادامه داد: در تابستان سال جاری ۱۸۰۰۰ مگاوات 
کسری برق داشتیم و پیش بینی ها این است که این عدد در سال ۱۴۰۴ 
به ۲۴۰۰۰ مگاوات می رسد. خیزی برداشته شد تا به سمت انرژی های 
تجدیدپذیر برویم. ۵۰۰۰ مگاوات انرژی بادی و ۳۰۰۰۰ مگاوات هم از 
طریق انرژی خورشیدی را هدف گذاری کرده ایم. سرمایه ها و کارآفرینانی 
در داخل کشور حاضر شدند به میدان بیایند تا فضایی که دولت ایجاد 
کرده است برای سال آینده ۸ تا ۱۰ هزار مگاوات برق از انرژی خورشیدی 
باید شرکت های  اول رئیس جمهور گفت: دولت  تولید شود. معاون 
بزرگ را حمایت کند و گذشته را هم جبران کند. پیچ و خم نظام اداری 

را برمی داریم و بروکراسی های اداری را کاهش می دهیم.
عارف برای رسیدن به رشد اقتصادی سه راهکار ارائه کرد و گفت: 
در بخش های دولتی و غیردولتی نیاز به پیشران هایی داریم. در ۵۰۰ 
موسسه و بنگاه در ظرفیت صادراتی یکی از راهبردهای دولت توسعه 
صادرات است. به همین دلیل اولویت اصلی را کریدورهای شمال - 
جنوب و شرق - غرب تعیین کرده ایم. اصرار داریم از طریق نهادها و 

تشکل های منطقه ای و جهانی توسعه صادرات را دنبال کنیم.
وی ادامه داد: قصد داریم از طریق شانگ های، بریکس و اوراسیا بازار 

خوبی در منطقه و حوزه تمدنی ایران ایجاد کنیم.
راهبرد  بزرگ  بنگاه های  کنار  در  گفت:  رئیس جمهور  اول  معاون 
له کردن بنگاه های کوچک و متوسط نیست، بلکه حمایت از آنهاست. 
اینها در توسعه و اشتغال و جلوگیری از مهاجرت از روستاها و شهرهای 
کوچک به بزرگ نقش دارند. نباید فراموش کرد که بنگاه های بزرگ 
زمانی کوچک با چند کارگر بودند. باید در فضاهای صمیمی مشکلات 
و آسیب ها را شناسایی و رفع کرد. برنامه توسعه سعی دارد این مسائل 

را حل کند.

ایران و آمریکا با وجود فشارهای داخلی گفت و گو خواهند کرد؟

چراغ سبز مذاکره
گروه سیاست خارجی- مسعود پزشکیان رئیس جمهورکشورمان در گفت و گو با شبکه تلویزیونی NBC آمریکا با تاکید بر اینکه ما نسبت به سابقه عملکرد 
آمریکا و کشور های اروپایی از نقض عهد در تعهدات نگرانی داریم، گفت: با این وجود آماده گفت و گو هستیم؛ ما یک گفتگوی برابر و با در نظر گرفتن عزت 

و حکمت خودمان را می پذیریم و به هیچ وجه تابع زور نخواهیم شد.

اگر نتوانیم رقابت مبتنی بر تحقیق و توسعه داشته باشیم در دنیا له می شویمعارف در همایش صد شرکت برتر ایران: 

وقتی رئیس 
جمهوری و وزیر 

امور خارجه 
نکته ای را 

اشاره می کنند، 
در شورایعالی 

امنیت ملی 
صحبت های 

اساسی درباره 
آن انجام شده 

است

انرژی های  از  استفاده  برای  لازم  زیرساخت های  کردن  فراهم  جمهور  رئیس 
تجدیدپذیر در راستای رفع ناترازی برق و نیز رفع محرومیت از فضاهای آموزشی را دو 

برنامه و انتظار اولویت دار خود از استانداران عنوان کرد.

دولت  استانداران  سراسری  نشست  چهارمین  در  پزشکیان  ایسنا،  گزارش  به 
چهاردهم که ظهر امروز دوشنبه در وزارت کشور برگزار شد، استانداران را ستون های 
اجرایی کشور عنوان کرد و افزود: اگر شما استانداران موفق عمل کنید، مشکلات 
کشور حل خواهد شد و اگر خدای ناکرده نتوانید وظایف و ماموریت های خود را به 
سرانجام برسانید ما با مشکلات مواجه خواهیم بود، از این منظر دولت از شما برای 

تحقق اهداف تعیین شده حمایت و پشتیبانی خواهد کرد.
رئیس جمهور در ادامه در پاسخ به درخواست برخی استانداران مبنی بر تفویض 
اختیارات بیشتر به استانداری ها، گفت: دولت تفویض اختیار را در مقابل عملکرد 
و موضوعات مشخص تعریف کرده است، به عنوان مثال ما آمادگی داریم درباره 
فراهم کردن زیرساخت های لازم برای استفاده از انرژی خورشیدی هرگونه اختیاری به 
استانداری ها تفویض کنیم، اما تفویض اختیار بدون مشخص نمودن موضوع برای 

آن منجر به هرج و مرج خواهد شد.
پزشکیان همچنین به مسایل مطرح شده از سوی استانداران استان های مرزی 
کشور نیز اشاره کرد و گفت : متأسفانه در کشور ما ظرفیتی مانند مرزها که می تواند 
محل درآمد باشد به محلی برای فقر و گرفتاری تبدیل شده است که این روند باید 
اصلاح شود. در این رابطه ابتدا باید از مشکلات این استان ها یک جمع بندی صورت 
گیرد و با حضور وزرا، فعالین اقتصادی، دانشگاهیان و علما بررسی شود و در نهایت 

در قالب یک طرح کارشناسی شده و اولویت بندی شده برای تصمیم گیری و تصویب 
به هیئت دولت ارائه شود. رئیس جمهور در ادامه به تعامل بسیار خوب سران سه 
قوه در راستای حل مشکلات کشور اشاره کرد و گفت: در حال حاضر ما به صورت 
هفتگی با سران قوه مقننه و قوه قضائیه جلسه داریم، انصافا تعامل بسیار خوبی 
در آنجا وجود دارد، هم آقای قالیباف و هم آقای محسنی اژه ای نسبت به همکاری و 
کمک به دولت اهتمام جدی دارند که این ساختار را می توان میان نمایندگان مجلس 
و قوه قضاییه با استانداران در استانهای کشور ایجاد کرد و در این فضای تعامل 
مشکلات کشور را مرتفع کرد. پزشکیان با بیان اینکه برغم وجود مشکلات متعدد 
در کشور، در صورت همدلی و همکاری مطمئنا خواهیم توانست بر این مشکلات 
غلبه کنیم، افزود: ما توانمندی ها و پتانسیل های زیادی داریم که به این سادگی قابل 
تحریم شدن نیست و از سوی دیگر مسیرهای فراوانی پیش روی ما است که خودمان 

بتوانیم مشکلات کشور در اقتصاد، صنعت، انرژی و دیگر بخش ها را حل کنیم.
رئیس جمهور در ادامه فراهم کردن زیرساختهای لازم برای استفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر و رفع محرومیت از فضاهای آموزشی را به عنوان دو انتظار اولویت دار 
از استانداران مطرح کرد و گفت : ما باید تا جای ممکن وابستگی تأمین برق به 
سوخت های فسیلی را به حداقل برسانیم و با فراهم کردن زیرساختهای لازم برای 
استفاده از انرژی خورشیدی بویژه در ادارات، ورزشگاهها، مدارس و دانشگاه ها و دیگر 

اماکن عمومی، گاز و فراورده های نفتی خود را به قیمت واقعی بفروشیم و نیازهای 
دیگر کشور را برطرف کنیم. پزشکیان بر ضرورت رعایت الگوی مصرف و ترویج فرهنگ 
صرفه جویی در جامعه تأکید کردو گفت : درحالی که ما با بدمصرفی سالانه حدود 
۱۵۰ میلیارد دلار یارانه انرژی را هدر می دهیم، با صرفه جویی می توانیم علاوه بر 
حفظ ذخایر خود، منابع مالی مورد نیاز برای حل مشکلات کشور را نیز تأمین کنیم.

رئیس جمهور با بیان اینکه با مدیریت و برنامه ریزی های صورت گرفته در دولت، 
خوشبختانه کشور از وضعیت بحرانی در تأمین انرژی عبور کرده است افزود: ما 
واقعا دلمان نمی خواست مازوت بسوزانیم و این موضوع را هم اعلام کردیم اما بنا به 
شرایطی مجبور به این کار شدیم، ولی در سال آینده با اقداماتی که در زمینه استفاده 
از انرژی های تجدیدپذیر و صرفه جویی در حال انجام است قطعا سال آینده نباید 

از مازوت استفاده کنیم.
به  آموزشی کشور  فضاهای  از  محرومیت زدایی  موضوع  به  پزشکیان همچنین 
عنوان یکی دیگر از برنامه های در دست اجرای دولت اشاره کرد و گفت : طبق برنامه 
ریزی های صورت گرفته ما در سال آینده دیگر نباید شهر و منطقه ای داشته باشیم 
که مردم در زمینه فضای آموزش دچار مشکل باشند. در این زمینه با بهره گیری از 
مشارکت های مردمی، مسئولیت اجتماعی شرکت ها، کمک خیرین و مشارکت بین 

بخشی این مشکل را نیز حل خواهیم کرد.

پزشکیان در نشست سراسری استانداران 
کشور با مشکلات عدیده ای مواجه است
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